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اخبارکــــوتاه
فضائل سیدمرتضی نشان دهنده 
حسن تربیت حوزه های اسلامی 

متن بیانات مقام معظم رهبری در دیدار 
دست اندرکاران کنگره بزرگداشت سیدمرتضی 
علم الهدی که در تاریخ ۲۵ آبان ۹۴ برگزار 
شده بود، در محل این همایش در قم از سوی 
محمدی گلپایگانی  حجت الاسلام والمسلمین 
قرائت شد. حضرت آیت ا... خامنه ای در این دیدار، 
سیدمرتضی علم الهدی را یکی از برجستگان تاریخ 
اسلام و از جمله مفاخر علمی در فقه، کلام، ادب، 
حدیث و تفسیر برشمردند و خاطرنشان کردند: 
بیان و تدوین فضائل و مناقب و برجستگی های 
افرادی همچون سیدمرتضی در واقع نشان دهنده 
حُسنِ تربیت اسلام و حوزه های اسلامی است. 
مقام معظم رهبری هدف از برگزاری چنین 
کنگره هایی را شناخت و تحلیل معارف و معلومات 
شخصیت های بزرگ تاریخ اسلام خواندند و 
افزودند: سیدمرتضی علم الهدی یک شخصیت 
اسلامیِ بین المللی است و تنقیح و چاپ آثار ایشان 

نیز از اهمیت برخوردار است.

 واکنش ایران 
به درگیری های سراوان

سخنگوی وزارت امور خارجه به برخی اخبار 
درباره  پاکستان  منتشر شده در رسانه های 
چگونگی وقوع درگیری های اولیه با قاچاقچیان 
سوخت در مرز مشترک ایران و پاکستان واکنش 
نشان داد. سعید خطیب زاده با توجه به برخی 
اخبار منتشر شده در رسانه های پاکستان درباره 
چگونگی وقوع درگیری های اولیه با قاچاقچیان 
سوخت در مرز مشترک ایران و پاکستان اظهار 
کرد: موضوع از طرف مقامات صلاحیت دار و 
مسئول در جمهوری اسلامی ایران تحت بررسی 
است و با توجه به تحویل جسد یک ایرانی طی 
صورتجلسه مشترک از سوی پاکستان به ایران این 
موضوع توسط مرزبانان درجه یک در دو کشور در 
دست بررسی است و بر اساس نتایج گزارشات آنها 
اقدامات لازم توسط نیروهای مرزبانی در مرزهای 

مشترک و وزارت امورخارجه به عمل خواهد آمد.

 آزادراه غدیر، 
محصول اراده ایرانی

فرمانده کل سپاه در پیامی با قدردانی از 
اقدام بزرگ و تحسین برانگیز قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء در احداث بزرگراه غدیر تاکید کرد: این 
دستاورد مهم، محصول مدیریت و عمل جهادی و 
انقلابی و اراده و خودباوری ایرانی در عصر جنگ 
اقتصادی، تحریم های ظالمانه و فشار حداکثری 
دشمنان است. در متن متن پیام سردار سرلشکر 
پاسدار حسین سلامی آمده است: بهره برداری از 
»آزادراه غدیر« که با شعار »راه غدیر، راه آرامش 
و امنیت« رقم خورد، یک گام مهم و راهبردی 
در تکمیل راه گذر ترانزیتی غرب و شرق کشور و 
تکمیل گذرگاه آسیایی و احیای راه کهن ابریشم 
محسوب می شود که به همت مجاهدان سرافراز 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء و عزم و همراهی 
دولت محترم، در روزی فرخنده و مبارک به ملت 
عظیم الشأن ایران هدیه شد. این پروژه عظیم که 
در شرایط ناشی از جنگ اقتصادی، تحریم های 
ظالمانه و فشار حداکثری دشمن و با تلاش قرارگاه 
در تامین منابع مالی و تضمین زمان بندی مطمئن 
و کاربست صبر، مقاومت، ایستادگی و عنصر همت، 
اراده و خودباوری متخصصان و جوانان کشور رخ 
داده، تحقق یک دستاورد ۱۰۰ درصد ایرانی را 

تجلی بخشید.

 مسئولیت جبران 
بر عهده عضو تخطی کننده 

نماینده دائمی کشورمان در ژنو در کنفرانس 
خلع سلاح این نهاد بین المللی، درباره رفتاری که 
برخی در دو روز اخیر مذاکرات رده بالا نسبت به 
برجام در پیش گرفتند، به عنوان رفتاری ناعدلانه، 
مضحک، گمراه کننده، غیرمسئولانه، متکبرانه و 
زورگویانه ابراز تاسف کرد. اسماعیل بقایی هامانه گفت: 
اینکه درخواست از ایران برای بازگشت به پایبندی 
کامل )به توافق هسته ای( تکرار شود، در حالی که یا 
خودتان را کاملا بیرون از توافق نگه دارید و کاملا از 
مفاد آن تخطی کنید یا به طور قابل توجهی به خاطر 
خوشایند تخطی کننده اصلی، در حال عدم اجرای 
تعهدات تان باشید، بی معنی است. وی افزود: آمریکا به 
عنوان عضوی که تخطی کرده است و هنوز عضوی از 
برجام نیست، با ادامه دادن به اجرای میراث مجرمانه 
و غیرقانونی دولت قبلی اش، تخطی گر فاحش برجام 
است. این اعمال هستند که اهمیت دارند، نه کلمات. 
مسئولیت بر عهده عضو تخطی کننده است که بازگردد، 

دوباره شروع کرده و خسارت ها را جبران کند.

 عبور از دیپلماسی؛ 
بازی جدید آمریکا

یک مقام مسئول در واکنش به اقدام معنی دار 
دولت بایدن در ارائه قطعنامه پیشنهادی ضدایرانی 
به شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
تداوم  نخ نماشده،  رفتارهای  اینگونه  گفت: 
راهبرد فشار حداکثری ترامپ و رونمایی از نیت 
ستیزه جویانه دولت جدید آمریکا در برابر ایران 
است. وی در گفت وگو با نورنیوز ماهیت بازی 
سیاسی کمپین تبلیغاتی بایدن، که در جریان 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا آغاز و همچنان 
ادامه دارد را تداوم دشمنی با ایران عنوان کرد و 
افزود: طرح موضوعاتی چون ضرورت بازگشت 
اولیه ایران به تعهدات برجامی به عنوان پیش شرط 
واشنگتن برای بازگشت به برجام، حرکتی انحرافی 

برای تداوم بی عملی و فشار به ایران بوده است. 

رئیسجمهور:

ملت مردانه    و علی   وار 
مشکلات را تحمل کردند

امیدوارمدرشرایطمناسبتریکشور
راتحویلدولتبعدیبدهیم

 مجبورشدیم دلار 
را   27 هزارتومان کنیم 

مــحمود واعظی رئیس دفتر 
عجیب  اعترافی  رئیس جمهور 
کرده است که آنچه مردم درباره 
ترفند گرفتن پول از ملت توسط 
دولت بیان می کردند، صحیح 
بوده است. واعظی اظهار داشت: 
از نظر اقتصادی نرخ ارز ایران 
۲۵ یا ۲۷ هزار تومان نیست، ما 
این کار را کردیم تا بتوانیم اقتصاد 
کشور را اداره کنیم. او گفته کشور 
زمانی که نیاز به ارز دارد یا باید از 
کشور خارجی استقراض کند یا از 
صادرکنندگان یا تولیدکنندگان. 
واعظی با بیان اینکه طی سه سال 
گذشته کشور با یک جنگ تمام عیار 
اقتصادی روبه رو بود، گفت: باید 
ارزی که صادرکنندگان کالا با آن 
صادر می کردند را به بانک مرکزی 
بازمی گرداندیم تا کالای اساسی 
برای سفره های مردم می خریدیم. 
در این شرایط ناچار شدیم طی سه 
سال گذشته از ارز صادرکنندگان 

استفاده کنیم. 

فقر، فساد و تبعیض 
ارتباطی با تحریم ها ندارد

دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با اشاره به افت ارزش ریال و 
کاهش قدرت خرید مردم اظهار 
داشت: هزار تومان الان به اندازه 
۱۵۰ تومان در سال ۹۲ قدرت خرید 
دارد و ۷۰ درصد آب رفته و بی جان 
شده است. ایسنا نوشت، محسن 
رضایی گفت: پول ملی ما، حیثیت 
ماست. نباید این بلا را بر سر پول ملی 
ما می آوردند. تنها چیزی که افزایش 
نیافته است، یارانه است. همه چیز ۱۰ 
برابر شد به جز یارانه. این قابل قبول 
نیست. وی ادامه داد: فقر، فساد و 
تبعیض هیچ ارتباطی با تحریم ها 
ندارد. بهانه تحریم، پذیرفتنی نیست. 
در زمان جنگ به ما سیم خاردار هم 
نمی دادند. اما جنگ را اداره کردیم 
و با وجود تحریم ها خودکفایی و 
پیشرفت را در امور دفاعی می بینید. 
رضایی افزود: حرف من با چهار، پنج 
دولتی است که آمدند و رفتند. نباید 
این روند تکرار شود. با برخوردهای 
سیاسی و جناحی و عدم شناخت 
واقعیت های اقتصادی، نمی توان 
مشکلات معیشتی مردم را حل کرد.

 تداوم حمایت های 
ایران از سوریه 

وزیر خارجه سوریه در تماسی 
تلفنی با مـحمد جــواد ظریف، 
همتای ایرانــی خـود در رابطه با 
روابط دو جانبه و راه های تقویت 
آنها در تمامی زمینه ها به ویژه 
همکاری اقتصادی برای عبور از 
آثار تحریم های غیرانسانی وضع 
شده علیه مردم دو کشور بحث و 
رایزنی کردند. وزرای خارجه ایران 
و سوریه بر لزوم پایبندی غربی ها به 
قطعنامه شورای امنیت در رابطه با 
سوریه و بیانیه پایانی نشست های 
آستانه و احترام به حاکمیت و 
استقلال سوریه و عدم حمایت از 
گروه های مسلح تروریستی تاکید 
کردند. مقداد و ظریف همچنین 
پیرامون پیشرفت کــار کــمـیته 
بررسی قانون اســاسی ســوریه 
و نتایج دور جــدید نـشست این 
کمیته، که در ژنو سوئیس بــرگذار 
شد، گفت وگو کردند. محمد جواد 
ظریف از مواضع سوریه در حمایت 
از جمهوری اسلامی ایران در رابطه 
با توافق هسته ای تقدیر کرد. وزیر 
بر  همچنین  کشورمان  خارجه 
تداوم حمایت های ایران از سوریه 
به ویژه در زمینه مبارزه با تروریسم 
به منظور بازگشت امنیت و ثبات به 

این کشور تاکید کرد.

»آرمانملی«ازآخرینواکنشهابهحوادث
سراوانگزارشمیکند:

آرامش در سراوان
مولویعبدالحمید:احساساتخودتانراکنترلکنید
موسویلاری:معیشتمردممناطقمرزیراتامینکنید

آرمانملی:رئیس جمهور در مراسم افتتاح آزادراه غدیر با تبریک ولادت امام علی 
)ع( و روز پدر اظهار کرد: افتتاح این آزادراه بسیار مهم است و من خوشحالم که در مدت  
نسبتا کوتاهی این طرح به سرانجام رسید. در سال ۹۴ برای اجرای این طرح تصمیم گیری 
شد. این آزاد راه برای مردم ایران رفاه، آسایش و سلامتی و امنیت به همراه می آورد؛ زیرا 
مقدار زیادی از تولید دی اکسیدکربن کم می شود و همچنین موجب می شود خودروها 
به سلامت از این مسیر عبور کنند و بین ۹۰ دقیقه تا دو ساعت در وقت مردم صرفه جویی 
می شود. همچنین این آزاد راه مسیر مهمی برای ترانزیت ما است که مسیر ترانزیت 
شرق-غرب و غرب- جنوب را تامین کرده و بخشی از جاده ابرایشم است. حسن روحانی 
گفت: بسیار خوشحال کننده است که در سال ۹۹ ، ۲۲۱ کیلومتر آزاد راه افتتاح شده 
است؛ یعنی ۲.۵ برابر نرم افتتاح آزادراه در کشور. ۲۲۱ کیلومتر آزادراه در سال جهش 
تولید و با وجود  فشارهای حداکثری و تحریم ها انجام شده است و من خوشحالم همه 
کسانی که به کشور ایران فشار وارد کردند می گویند این فشار حداکثری شکست خورده 
است؛ این به معنای صبر و مقاومت ملت و هدایت ها و رهمنودهای رهبری است. ملت 
ما مردانه و علی وار مشکلات را تحمل کرده و مقاومت کردند. رئیس جمهور با اشاره به 
معضل همیشگی ترافیک در مسیر کرج- قزوین- قم - سمنان به سوی تهران و بالعکس 
اظهار کرد: در این دو سال قدم های بسیار مهمی برای حل این مشکل برداشته شده است. 
افتتاح آزادراه شمال ، تکمیل آزادراه همت و طرح حرم تا حرم بخشی از گشایش ها را 
ایجاد کرده است. امروز هم طرح غدیر گشایش های جدیدی ایجاد کرده است. طرح 
آزاده راه شریف آباد به جاجرود هم می تواند بخش دیگری از مشکل ترافیک را کم کند. 
وی ادامه داد: این طرح های مهم قبل از دولت تدبیر و امید، توسط خود دولت ایجاد 
می شد و دولت شرکت های خصوصی را شریک می کرد و 6۰ تا ۷۰ درصد پروژه را دولت 
برعهده می گرفت اما اکنون دولت 3۰ درصد را برعهده دارد و ۷۰ درصد در اختیار بخش 

غیر دولتی است؛ یعنی ۷۰ درصد این پروژه را قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا ایجاد کرده 
و مدیریت هم توسط دولت و قرارگاه است. چنین طرح هایی باید به مردم واگذار شود و 
دولت اولویت بندی کرده، تسهیلات فراهم کند و بر اجرای این پروژه ها نظارت کند. این 
طرح ها می تواند با پول مردم ساخته شود وخود مردم پول را پس بدهند. از طریق بازار 
سرمایه یا بانک یا اوراق این هزینه ها می تواند تامین شود. بسیار مهم است که ما این امور را 
به مردم واگذار کنیم. روحانی همچنین با تشکر از مهندسان، مدیران، طراحان و کارگران 
و همه دست اندرکاران اجرای آزاد راه غدیر و بیان تبریک به آنها بیان کرد: روزانه حدود سه 
هزار نفر در این طرح مشغول فعالیت بودند و کار بسیار ارزشمندی اکنون در اختیار مردم 
قرار می گیرد. افتتاح چنین پروژه هایی افتخار برای دولت در چنین شرایط سختی است. 
از ابتدای دولت تا پایان دولت  هزار کیلومتر آزاد راه به افتتاح رسانده ایم که این رقم بسیار 
مهمی است. در کل دوره رژیم گذشته 3۴6آزاد راه ساخته شده بود. از ابتدای انقلاب 
تا سال ۹۲ ۱۷۰۱ کیلومتر آزاد راه ساخته شد. ما در این  8 سال هزار کیلومتر آزاده راه 
تحویل می دهیم که این افتخاری برای دولت و بخش خصوصی است. رئیس هیأت دولت 
با بیان اینکه  سه چهار پروژه بسیار مهم در زمینه آزاد راه و راه آهن داریم عنوان کرد: از 
وزیر راه و شهرسازی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا می خواهم پروژه های عظیم و بزرگ 
را به اتمام برسانند و اگر تمام نمی شود، بخش اعظم آن به اتمام برسانند. باید تلاش کنیم 
راه آهن چابهار- زاهدان در این دولت به افتتاح برسد یا بخش اعظم آن اجرا شود. دولت 
به زودی طرح آبرسانی را هم در منطقه شرق اعلام می کند که شیرین سازی آب از طریق 
آب دریا انجام شود و به غیر از یزد و کرمان، آب به استان های اصفهان ، خراسان جنوبی و 
رضوی و سیستان و بلوچستان می رسد. ما این طرح را اجرا خواهیم کرد. جلسات مهم آن 
هم در حال برگزاری است و طرح آن نهایی شده است. روحانی خاطر نشان کرد: امیدوارم 
در شرایط مناسب تری نسبت به سال ۹۲ کشور را تحویل دولت بعدی بدهیم و مردم به 

آینده ایران امیدوار باشند.

۵ بهمن( بود که عده ای از  آرمانملی-سجادجنتآبادی:روز سه شنبه )
سوخت بران در مرز سراوان در استان سیستان و بلوچستان با ماموران امنیتی ایران و 
پاکستان درگیر شدند. در همان ساعات اولیه حادثه، معاون امنیتی استانداری واکنش 
نشان داد و در رابطه با این اتفاق توضیحاتی داد، اما این پایانه ماجرا نبود و در آخرین 
واکنش ها امام جمعه اهل سنت زاهدان »مولوی عبدالحمید« پیام صوتی برای مردم 
زاهدان منتشر کرد و از جوانان خواست که احساسات خود را کنترل کنند. حال باید صبر 
کرد تا ببینیم مسئولان ذی ربط چه تمهیداتی را برای جلوگیری از این اتفاقات تلخ در 

شهرهای مرزی کشور می اندیشند.
ماجراچهبود؟

اواسط هفته گذشته بود که عده ای از سوخت بران درحالی که قصد ورود از مرز پاکستان 
به کشور را داشتند، دچار درگیری های پراکنده ای با ماموران امنیتی می شوند. در اولین 
واکنش ها محمدهادی مرعشی، معاون استاندار سیستان و بلوچستان درباره اتفاقات رخ 
داده در سراوان به خبرنگاران گفت: گذر مرزی در منطقه شمسر سراوان با هدف توجه 
به معیشت مرزنشینان ایجاد شده که روز سه شنبه در ساعت 8صبح، در آن سوی مرز 
سوخت برانی که مبادرت به انتقال غیرقانونی سوخت می کنند، تجمع کردند. آنان قصد 
داشتند از محل گذر رسمی وارد شوند، بیش از دو ساعت مذاکره انجام شد تا در چارچوب 
قواعد از این گذر عبور کنند، ظاهرا تجمع آنها منجر به تیراندازی از سوی ماموران 
پاکستانی می شود و درگیری شدت پیدا می کند و جمعیت با شکست درهای گذر مرزی 
وارد کشور می شوند که در اثر تیراندازی آن سوی مرز چهار مجروح و یک کشته به چشم 
می خورد. معاون امنیتی-انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان گفت: در بین جمعیت 
افرادی از فرصت استفاده کرده و به سمت پاسگاه شمسر حمله می کنند و یک دستگاه 
موتورسیکلت از ماموران مرزبانی را آتش می زنند و به سمت خودروهای نظامی نیز سنگ 

پرتاب کرده و اقدام به ورود به پاسگاه می کنند.
پیامامامجمعهزاهدان

بعد از اتفاقات و درگیری هایی که برای حمل سوخت، توسط سوخت بران در مرز 
سراوان رخ داد، مولوی عبدالحمید امام جمعه اهل سنت مردم زاهدان جزء اولین 
کسانی بود که به این مساله واکنش نشان داد. در آخرین اظهارنظرها، چهارشنبه شب 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر امام جمعه  اهل سنت زاهدان،  مولوی عبدالحمید اسماعیل زهی 
فایل صوتی برای مردم سیستان و بلوچستان منتشر کرد. امام جمعه اهل سنت زاهدان 
گفت: »توصیه  بنده به مردم عزیز استان بالاخص جوانان مومن این است که احساسات 
خودشان را کنترل کنند و از تعرض به اماکن عمومی مثل پاسگاه ها و ادارات پرهیز 
نمایند زیرا این اماکن متعلق به عموم مردم است« مدیر حوزه علمیه دارالعلوم اهل سنت 
زاهدان افزود: استان ما یکی از امن ترین استان ها بوده و همه  ما باید تلاش کنیم تا امنیت 
عمومی استان به خطر نیفتد، زیرا امنیت به نفع همه و ناامنی به ضرر عموم مردم است. 
علما، معتمدین و جوانان عزیز ضمن توصیه  دیگران به خویشتنداری و حفظ آرامش، 
مواظب باشند کسی از احساسات مردم سوءاستفاده نکند. مولوی اسماعیل زهی اظهار 
داشت: مسئولان نیز قضیه روز دوشنبه سراوان را به دقت و با حفظ بی طرفی منصفانه 
بررسی و رسیدگی کنند، همچنین در اظهارنظرهایشان تمام جوانب را درنظر بگیرند 
تا باعث جریحه دار شدن احساسات مردم رنج کشیده نشود. عاملان حادثه تیراندازی به 
سوخت بران باید به مجازات قانونی خود برسند و خسارت های وارده جبران شود؛ این 
امر به آرامش مردم و امنیت کمک می کند. توصیه  دیگر بنده به مسئولان این است که 

شرایط اقتصادی مردم را مدنظر قرار دهند. با توجه به معضل بیکاری در استان، بخشی از 
مردم از راه سوخت بری نانی سر سفره هایشان می برند؛ تا زمانی که راه جایگزینی برای این 
موضوع درنظر گرفته نشده است، نباید این راه ارتزاق بسته شود. به دنبال حادثه مرزی 
سراوان برخی افراد و گروهک های معاند درصدد ایجاد تفرقه بین مردم و مسئولان برآمده 
و با استفاده از فضای مجازی مردم را تحریک به ایجاد تشنج و برهم زدن امنیت استان 
کردند که خوشبختانه با وساطت معتمدان، علما و ریش سفیدان و هوشیاری مردم نقشه 

شوم این گروهک ها ناکام ماند.
چراقسمتپرلیوانرانمیبینید

اتفاقات و حاشیه های روزهای گذشته در گذرگاه مرزی سراوان با واکنش های متعددی 
روبه رو شد. در آخرین واکنش ها، احمدعلی موهبتی، استاندار سیستان و بلوچستان در 
نشست با سران طوایف درباره حوادث روزهای اخیر در شهرستان سراوان، در استان 
سیستان و بلوچستان گفت: در زمینه حادثه سراوان کسانی که در آن سوی مرزها نشسته و 
فریاد می زنند آن زمانی که حادثه تاسوکی، دارزین، مسجد جامع و ... اتفاق افتاد کجا بودند 
که داد و فریاد کنند زمانی که مردم استان توسط تروریست ها کشته می شدند چرا آن روزها 
کسی از بیرون مرز صدایش درنیامد چون افراد بی گناه در حال کشته شدن بودند. او با بیان 
اینکه کدام کشور دنیا اجازه می دهد عده ای به مقر نظامی حمله و او سکوت کند گفت: کدام 
کشور دنیا اجازه می دهد به نماد حاکمیت در یک شهرستان حمله کنند و حکومت سکوت 
کند. استاندار سیستان و بلوچستان گفت: حمله به فرمانداری سراوان در هر کشوری بود 
آدم های بسیاری کشته می شدند اما در اینجا کجا آدم کشته شد؟ چرا قسمت پر لیوان 
را نمی بینید البته شما اینها را خوب می دانید من اینها را به شما می گوییم چون ما و شما 
یک تیم هستیم و باید مطلع باشیم. او در ادامه اظهار کرد: شما مقصر نیستید من شما را 
خطاب قرار نمی دهم آنهایی را خطاب قرار می دهم که به مصداق این بیت »چون به خلوت 
می روند آن کار دیگر می کنند« و مثل زالو به جان مملکت افتاده اند و وقتی کشور به آنها نیاز 
دارد دیده نمی شوند. موهبتی گفت: ما حتما و تماما از مظلوم دفاع می کنیم و اگر ماموری 
مظلومی را کشته باشد قطعا دادسرا برخورد خواهد کرد. اشکال کار این است که تحت 
فضایی قرار گرفته ایم که عقلانیت حاکم نیست و احساسات است که حکم فرمایی می کند.

راهحلارائهدهید
اتفاقات روزهای گذشته در شهرستان سراوان در استان سیستان و بلوچستان، 
با واکنش های متعددی از طرف گروه های سیاسی مختلف روبه رو شده است. سید 
عبدالواحد موسوی لاری وزیر کشور دولت اصلاحات درباره جابه جایی سوخت، توسط 
سوخت بران در شهرهای مرزی کشور و اتفاقات چند روز اخیر در مرز سراوان گفت: من 
در رابطه با این حادثه هیچ اطلاعاتی ندارم و نمی دانم. ولی یک نکته همیشه مدنظر من 
بوده و گفته ام که بالاخره مرزنشینی یک مشخصاتی دارد و مرزنشینان باید مزیت هایی 
از مرزنشینی داشته باشند. »جماران« نوشت: دولت ها چه راست و چه چپ، چه اصولگرا 
و چه اصلاح طلب، باید این مزیت ها را شناسایی و زمینه امرارمعاش مرزنشینان از طریق 
مرزنشینی را فراهم کنند. متاسفانه این مساله چه در سیستان و بلوچستان، چه در 
کردستان و چه در سایر مناطق مرزنشین کشور خیلی اوقات مورد توجه قرار نمی گیرد. 
هر جایی که فشار زندگی به مردم زیاد و پاسخگویی از ناحیه مدیران کم شود امکان بروز 
فاجعه ها وجود دارد. این یک امر کلی است و چه در سیستان و بلوچستان و چه سایر 

نقاط کشور باشد، فرقی ندارد.
تشکیلپروندهبرایمتهماناحتمالی

به دنبال حوادث اخیر در سراوان  پرونده قضایی در دادسرای نظامی سیستان و 
بلوچستان تشکیل می شود. به دنبال وقوع حوادث اخیر در گذر مرزی با کشور پاکستان 
دادستان نظامی استان سیستان و بلوچستان از تشکیل پرونده ای در این ارتباط در 
دادسرای نظامی خبر داد. علیرضا موسایی در نشستی که با حضور استاندار، سران طوایف 
و ریش سفیدان و فرماندهان نظامی و انتظامی درباره حوادث اخیر تشکیل شده بود، گفت: 
درباره حوادث رخ داده در گذر مرزی شمسر شهرستان سراوان، از همان لحظات ابتدایی، 
پرونده ای در دادسرای نظامی استان تشکیل شد که به طور ویژه در دست رسیدگی است. 
وی تاکید کرد: سازمان قضایی نیروهای مسلح استان سیستان و بلوچستان با رعایت 

عدالت و انصاف به موضوع رسیدگی می کند و قطعا احقاق حق خواهد شد.

سـرمقــاله

مناسبات میان ایران و آمریکا در یک دست انداز قرار گرفته 
است، اما به نظر می آید که ایران می تواند از این دست انداز عبور 
کند. تهران و دولت جدید آمریکا هر دو به دنبال آن هستند که 
به یک توافق در قبال برجام دست پیدا کنند. دولت بایدن از زمان 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به دنبال آن بود که به شکلی با 
ایران به توافق برسد. البته طرف ایرانی که بعد از رفتن ترامپ کمی 
قوت قلب پیدا کرده بود و امیدوار به دولت جدید آمریکا بود، در 
حال رصد اتفاقات است. ایران در حقیقت با اقداماتی که انجام داد، 
فکر می کرد که می تواند موقعیت خود را در پشت میز مذاکرات 
محکم تر کند. اینکه این تصور چقدر درست بود که اگر ما اورانیوم 
۲۰ درصد غنی شده تولید کنیم و یا گام هایی برداریم تا ایران بتواند 
در مذاکرات دست بالا را داشته باشد، قابلیت بحث و گفت وگو را 
دارد. ۴۲ سال است در ایران این منطق رواج دارد که اگر ایران از 
موضع بالا با موضوعات برخورد کند، می تواند امتیازات بیشتری 
در مذاکرات به دست بیاورد. به هرحال اینکه آیا این استراتژی 
درست یا غلط است، فعلا جای بحث ندارد، اما واقعیت این است، 
اقداماتی که ایران انجام داده تا بتواند قدرت چانه زنی را بالا ببرد، 
کار را برای دولت بایدن دشوارتر می کند. همان طورکه  می دانیم در 
ایالات متحده جریانات تندرو به هیچ وجه خواهان مذاکره و مصالحه 
در برداشته شدن برخی تحریم ها نیستند و همان طور که شاهد 
بودیم، هفته گذشته شماری از سناتورهای آمریکایی به آقای بایدن 
برای کاهش تحریم های ایران هشدار دادند. آنچه مسلم است، ایران 
از این دست انداز عبور خواهدکرد و به زودی مذاکرات با میانجی گری 
اروپایی ها بین ایران و آمریکا شروع خواهد شد. نکته مهم آن است 
که طرف آمریکایی می داند دولت فعلی چندان از جایگاه مستحکمی 
برخوردار نیست. با این شرایط آمریکایی ها چندان تمایل ندارند که 
با مذاکرات جدی انجام بدهند. احتمالا مذاکرات جدی ایران با 
آمریکایی ها بعد از انتخابات ۱۴۰۰ اتفاق خواهد افتاد و همان طور 
که شواهد نشان می دهد، یک اصولگرای تند رئیس جمهور ایران 
خواهد بود و در »برجام ۱۴۰۰«  یک نرمش قهرمانانه در حقیقت 
با دولت آینده صورت خواهد گرفت. بنابراین چه ما بخواهیم یا 
نخواهیم باید تا بعد از انتخابات ریاست جمهوری صبر کنیم و دو 
طرف ایران و آمریکا باید در ماه های آینده از خود خویشتنداری 
نشان دهند و از بحرانی کردن شرایط حال امروز برجام خودداری 
کنند. رادیکال ها و انقلابیون می دانند، با وجود اینکه در این روزهای 
حساس سخنانی صریح سر می دهند، اما در نهایت باید در سال 

آینده به یک توافقی با آمریکا برسند.

برجام 1400 در دولت اصولگرایان؟

صادق زیباکلام
 استاد دانشگاه

یــادداشت

تفاقاتی در کشور رخ می دهد که قابل توجیه نیست و مثل  ا
اینکه، مسئولان در کشور به هیچ تجربه مفیدی دسترسی ندارند 
و مجبورند براساس آزمون و خطا کارهای محوله را انجام دهند! 
نمونه آن موضوع چاره برای قاچاق کالاهای موردنیاز مردم به داخل 
کشور توسط کولبران از مرز غربی که با سختی زیاد، مخصوصا در 
فصل برف و باران و سرما و در نتیجه تلفات جانی و بعضا در درگیری 
با نیروهای مستقر در مرز با صحنه های دلخراش روی می دهد. 
تازه ترین مورد آن، مربوط است به مورد سوخت بر یا حمل غیرقانونی 
سوخت به آن طرف مرز در استان سیستان و بلوچستان، که تلفات 
و هزینه های مترتب بر آن قابل توجه است. واقعا قاچاق از طریق 
مرزها منحصربه فرد ایران است و دیگر کشورها با آن مواجه نبوده اند 
یا مواجه بوده ولی راهکار نیافته اند؟! چرا ریشه یابی نمی شود و اگر 
راهکار دارند چرا اجرا نمی کنند؟ قطعا ریشه های این معضل معلوم 
است. اما اینکه چرا برطرف نمی شود سوالی است که اذهان را به خود 
مشغول داشته است. ریشه اصلی معضل قاچاق به داخل کشور و از 
کشور به خارج، نرخ بالای بیکاری جوانان در استان های مرزی است. 
دوم تفاوت زیاد قیمت در مورد بعضی کالاها در طرفین مرز، به نحوی 
که به ریسک آن می ارزد. سوم امکان سوءاستفاده قاچاقچیان بزرگ 
از نیروی ارزان است. به نظر می رسد ریشه اصلی قاچاق در شرایط 
فعلی غیرواقعی بودن قیمت ها در داخل کشور به دلیل پرداخت 
یارانه غیرنقدی است. در این راستا راهکارهایی می توان پیشنهاد 
داد. نخست؛ بستن محکم مرزهاست که اولا به دلیل طولانی بودن 
مرزها تقریبا غیرممکن است. ثانیا هزینه های آن زیاد است، ثالثا 
بعضا فسادآور است. راهکار دیگر استفاده درست و به موقع از اهرم 
واردات و صادرات. تنظیم بازار داخل کشور و فراهم آوردن سهولت 
در صادرات از وظایف اصلی دولت است. اما در شرایط فعلی پرداخت 
یارانه غیرنقدی و ارزان نگاه داشتن قیمت کالا و خدمات در داخل 
و به ویژه در مورد سوخت، واردات و صادرات در کاهش قاچاق موثر 
است اما نه چندان. در کنار کارهای ذکرشده مهم ترین راهکار حذف 
یارانه غیرنقدی و واقعی نمودن، قیمت هاست. زمانی که قیمت 
سوخت در داخل کشور و کشورهای مرزی تفاوت چندانی نداشته 
باشد، دیگر انگیزه ای برای حمل و قاچاق سوخت صرفه و سود ندارد. 
واردات در مقابل صادرات قرار دارد. اگر در کشوری تولید یا کیفیت 
کالا و خدمات پاسخگوی نیاز بازارهای کشور نباشد اولا باید با سپردن 
کارها به خود مردم و تقویت رقابت بین تولیدکنندگان هم تولید را 
افزایش داد و هم کیفیت را ثانیا از اهرم واردات به موقع استفاده کرده 
و نگرانی ها را کاهش داد. نگارنده در مجلس ششم اولین نامه را در 
باب مضار پرداخت غیرنقدی یارانه ها و فواید پرداخت هدفمند آن به 
دولت و مراجع موثر نوشته و با همکاری موافقان پیگیری نمودیم تا 
منجر به تصویب قانون پرداخت هدفمند یارانه ها در مجلس گردید 
همچنین در ماده سه یا چهار برنامه پنج ساله چهارم تصویب گردید 
از  شروع سال ۱38۴ قیمت بنزین، نفت و گاز و نفت کوره واقعی و 
درآمد حاصل از این محل صرف اموری از جمله اصلاح محل های 
خطرخیز جاده ها، توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی و حمایت از 
اقشار آسیب پذیر جامعه شود و واقعی شدن قیمت ها به صورت پلکانی 
درباره دیگر کالاها و خدمات یارانه ای ادامه یابد، که متاسفانه با روی 
کار آمدن مجلس هفتم و برخلاف برنامه پنج ساله، قیمت ۱6 کالا را 
ثابت نگه داشت و سپس آقای احمدی نژاد نیز واقعی شدن قیمت ها 
و حمایت از اقشار آسیب پذیر را ناقص اجرا کرد. سال هاست کشور 
با قاچاق سوخت مواجه بوده و متاسفانه یک معضل اقتصادی و 

اجتماعی به یک معضل امنیتي مبدل شده است.

معضلی    به  نام   قاچاق

علی محمد نمازی 
 عضو شورای مرکزی 

حزب کارگزاران 

واکنشکدخداییبهادعایردصلاحیتبرخیکاندیداها:

گمانه زنی درباره رد یا تایید داوطلبان اصلا معتبر نیست
آرمانملی:سخنگوی شورای نگهبان در جمع 
دانشجویان بسیجی در اردوگاه سیدالشهدا آبعلی با 
اشاره به اینکه انتخابات ریاست جمهوری در سال 
۱۴۰۰ برای کشور مهم است، گفت: طی ۴۰ ساله 
گذشته انتخابات به صورت آزادانه و با حضور مردم 
برگزار شده است؛ به عبارتی صرفا مردم انتخاب 
می کنند و کسی نمی تواند دخالتی در رای مردم داشته 
باشد. عباسعلی کدخدایی افزود: انشاءا... این دوره 
نیز با حضور و مشارکت مردم انتخابات خوبی انجام 
خواهد شد و امیدواریم فرد اصلح و کارآمدی انتخاب 
شود و کشور با سرعت بیشتری در مسیر پیشرفت و 
توسعه قرار گیرد. وی در ادامه با اشاره به اصلاح قانون 
انتخابات گفت: اصلاح قانون  انتخابات، مطالبه شورای 
نگهبان بوده ولی برخی معتقدند نمی توان به متن 
اصل ۱۱۵ قانون اساسی در قانون عادی مصوب مجلس 
چیزی اضافه کرد یا آن را تخصیص زد. در سیاست های 
کلی انتخابات آمده که شاخص های نامزدها را شورای 
نگهبان اعلام و تبیین کند ولی جزئی تر از آن برعهده 

مجلس شورای اسلامی است. دکتر کدخدایی اظهار 
داشت: من هم موافقم که فردی که قرار است داوطلب 
بشود و مسئولیت هایی هم در گذشته داشته را به 
شورای نگهبان دعوت کنیم و برنامه ها، مشاوران و 
توانمندی های او را بشناسیم و بشنویم و دقیق تر 

ارزیابی کنیم اما عده ای همین را هم برنمی تابند. 
هیچتضمینینمیتوانیمبدهیم

عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به این 
مطلب که چرا برخی کاندیداها تایید صلاحیت شده 
اکنون نتوانسته اند به وعده های خود عمل کنند و رفتار 
آنها تغییر کرده است، خاطرنشان کرد: هیچ تضمینی 
نمی توانیم بدهیم که کسی که امروز تایید صلاحیت 
می شود تا پایان دوره اش همین طور می ماند و همه 

وعده ها و برنامه هایش را اجرا می کند.
شورای مــختلفیسخنگوی افــراد 

نگهبانشدهاند
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال 
دانشجویی درباره گمانه زنی برخی افراد و چهره های 

سیاسی درباره رد یا تایید صلاحیت شدن نامزدها 
در انتخابات ۱۴۰۰ گفت: افراد مختلف در دوره های 
گوناگون اظهاراتی راجع به عملکرد شورای نگهبان 
می کنند. وی افزود: همین جا اعلام می کنم نه تنها 
بیرون از شورا بلکه خود اعضای شورای نگهبان هم 
نمی توانند بگویند که در بررسی صلاحیت داوطلبان 
چه اتفاقی می افتد و آیا داوطلبی رد یا تایید می شود. 
دکتر کدخدایی با بیان اینکه در برخی دوره ها، افرادی 
را داشته ایم که رای آنها 6 به 6 شده و فاصله آرای 
اعضا بسیار به هم نزدیک بوده است، تاکید کرد: افراد 
مختلفی سخنگوی شورای نگهبان شده اند و از طرف 
شورای نگهبان اظهارنظر می کنند که فلانی رد یا تایید 
می شود. سخنگوی  شورای نگهبان متذکر شد: به 
هیچ وجه چنین اظهار نظراتی معتبر نیست و تاثیری 
بر شورای نگهبان ندارد و حتی اعضای شورای نگهبان 
هم نمی توانند الان از جانب شورای نگهبان اظهارنظر 
کنند. باید تا بعد از ثبت نام و شروع بررسی صلاحیت ها 

توسط اعضای شورای نگهبان، صبر کرد.


